
5اقتصـاد سالسوم
شماره955

 شنبه 
1399 .12 .9
15رجب  27/1442فوریه 2021

a r m a n m e l i . i r
خبــــر

 زمزمه های بازگشت 
نفت ۱۰۰ دلاری

در حالی که خاطره ریزش قیمت نفت هنوز 
در ذهن بسیاری از معامله گران بازار تازه 
است، زمزمه هایی به گوش می رسد که قیمت 
هر بشکه نفت تا پایان سال آینده باردیگر به 
بالای ۱۰۰ دلار صعود خواهد کرد. به گزارش 
ایسنا، شرکت سوکار جمهوری آذربایجان 
پیش بینی کرد قیمت نفت برنت ظرف ۱۸ 
تا ۲۴ ماه آینده سه رقمی خواهد شد و بانک 
آمریکا انتظار دارد قیمت نفت تا چند سال 
دیگر تحت تاثیر بهبود عوامل بنیادین و تدابیر 
محرک مالی جهانی به بالای ۱۰۰ دلار در هر 
بشکه صعود کند. سفته بازان هم دست به کار 
شده و قراردادهایشان در بازار آپشن یا اختیار 
معامله را با این حساب که قیمت هر بشکه 
نفت تا دسامبر سال ۲۰۲۲ به ۱۰۰ دلار صعود 
خواهد کرد، افزایش داده اند. این دیدگاه ها 
بسیار خوش بینانه است اما اعتماد فزآینده در 
بازار نفت را پس از رشد بیش از ۲۰۰ درصدی 
قیمت نفت برنت پس از اینکه در دوران اوج 
پاندمی به پایین ترین رکورد ۱۸ سال گذشته 

سقوط کرد، منعکس می کند. 

مالیات ستانی از خودروهای لوکس
دارندگان خودروهای لوکس سال آینده 
مالیات پرداخت می کنند. نمایندگان مجلس 
میزان دریافت مالیات از انواع خودروهای لوکس 
را مشخص کردند. براساس مصوبه مجلس کلیه 
مالکان )اعم از اشخاص حقیقی و حقوقی( انواع 
خودروهای سواری و وانت دو کابین دارای 
شماره انتظامی شخصی به نام خود و فرزندان 
کمتر از ۱۸ سال و محجور تحت تکفل که در 
پایان سال ۱۴۰۰ مجموع ارزش آنها بیش از ۱۰ 
میلیارد ریال باشد، مشمول مالیات سالانه خودرو 
هستند. این مالیات به صورت پلکانی تعیین شده 
است. مقرر است دارندگان خودروهایی تا مبلغ 
۱5 میلیارد ریال نسبت به مازاد ۱۰ میلیارد ریال 
یک درصد اقدام کنند .همچنین، تا مبلغ 3۰ 
میلیارد ریال نسبت به مازاد ۱5 میلیارد ریال دو 
درصد، تا مبلغ ۴5 میلیارد ریال نسبت به مازاد 
3۰ میلیارد ریال سه درصد و نسبت به مازاد ۴5 

میلیارد ریال چهار درصد. 

فروش ویژه نوروزی اصناف
نایب رئیس اول اتاق اصناف تهران با اشاره به 
اجرای طرح فروش ویژه نوروزی گفت: در این 
طرح اصناف تلاش می کنند تا کالا را با کمترین 
سود به مشتریان عرضه کنند. به گزارش 
فارس، ابراهیم درستی با بیان اینکه فروش 
ویژه نوروزی اصناف از ابتدای اسفندماه آغاز 
شده است، افزود: فروش ویژه نوروزی تا نیمه 
فروردین ۱۴۰۰ در تمامی استان های کشور 
ادامه دارد. او ادامه داد: با توجه به لزوم رعایت 
پروتکل های بهداشتی و در جهت کنترل بیماری 
کویید۱9، طرح فروش ویژه نوروزی اصناف 
امسال جایگزین نمایشگاه ها بهاره شد. درستی 
با اشاره به اینکه با برگزاری نمایشگاه های بهاره 
در هر سال واحدهای صنفی متضرر می شدند، 
افزود: بنابراین اجرای طرح فروش ویژه نوروزی 
اصناف به جای برگزاری نمایشگاه ها بهاره مورد 

رضایت واحدهای صنفی است. 

ارز داریم اما خریدار نیست 
رئیس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی 
ایران گفت: صادرکنندگان برای فروش ارز خود، 
خریدار کافی پیدا نمی کنند و این جدیدترین 
مشکلی است که در مسیر تجارت کشور 
به وجود آمده است. به گزارش ایسنا، جمشید 
نفر اظهارکرد: ما از ماه ها قبل اعلام کرده ایم که 
باید با ارز حاصل از صادرات به عنوان یک ارزش 
برخورد شود، یعنی این ارز با قیمتی بالاتر از 
بازار آزاد از صادرکننده خریداری شود تا در 
این شرایط دشوار، امکان توسعه تجارت و تداوم 
فعالیت ها به وجود آید اما متاسفانه هرگز این 
روند به مرحله اجرا نرسید و همین موضوع برای 
ما مشکل ساز شد. به گفته او، یکی از مهمترین 
مشکلاتی که صادرکنندگان امروز با آن مواجه 
هستند نبود خریدار کافی برای آنهاست. یعنی 
صادرکننده ارز خود را در سامانه عرضه می کند 
ولی واردکننده  کافی برای خرید آن وجود ندارد 
و این نقدشوندگی درآمد صادراتی را دشوار 

می کند.

زمان پرداخت وام ودیعه 
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن در وزارت راه 
گفت: مطابق بخشنامه ابلاغی بانک مرکزی، 
بانک های عامل باید برای افرادی که تشکیل 
پرونده داده اند وام ودیعه مسکن را تا پایان 
سال پرداخت شود. به گزارش خبرآنلاین، 
پروانه اصلانی با یادآوری اینکه از مجموع 
9۲۰ هزار پیامک متقاضیان دریافت وام ودیعه 
مسکن، ۸۰5 هزار نفر مشمول دریافت این وام 
بودند، اظهارکرد: حدود 33۷ هزار نفر، بانک 
موردنظر خود را انتخاب کرده ، ضمن اینکه از 
این تعداد ۲3۱ هزار نفر تشکیل پرونده داده اند 
و بقیه به دلیل نداشتن اجاره نامه رسمی و یا 
کدرهگیری معتبر، از تشکیل پرونده منصرف 
شدند. او افزود: تاکنون ۲۱۴ هزار نفر وام ودیعه 
مسکن دریافت کردند و بقیه کسانی که تشکیل 
پرونده دادند یعنی حدود ۱۰ تا ۱5 هزار نفر 
باقی مانده، می توانند تا پایان سال با مراجعه به 

بانک وام خود را دریافت کنند.

گــفت   و گو 
یک کارشناس تشریح کرد

خواب کوتاه بازار مسکن
یک کارشناس اقتصاد مسکن با بیان 
اینکه در مقطع کنونی کاهش معاملات 
داریم اما رکود نداریم، گفت: رکود را 
باید در یک شاخص بلندمدت بررسی 
کرد، در حالی که همواره طی 5۰ سال گذشته تقاضای 
مسکن بیش از تولید بوده و در سال ۱۴۰۰ نیز این روند ادامه 
می یابد؛ معتقدم سال آینده در هر چهار شاخص معاملات، 
قیمت، تولید و سرمایه گذاری در بخش مسکن با رشد مواجه 
می شویم. بیت ا... ستاریان در گفت وگو با ایسنا اظهارکرد: 
کاهش مقطعی معاملات در بازار مسکن را اصلا نمی توان 
به عنوان رکود تلقی کرد. بازار مسکن در خواب کوتاه مدت 
قرار دارد و با وجود آنکه در تهران حدود ۲۰۰۰ معامله مسکن 
در بهمن ماه منعقد شده صحبت از رکود تحلیل عجولانه ای 
است. ما دیدیم که طی یکسال با وجود بیماری کرونا و رکود 
اقتصادی در ایران و تمام جهان، مسکن در تهران با حدود 
۱۰۰ درصد افزایش قیمت مواجه شد. معاملات نیز با وجود 
آنکه از آبان ماه به علت انتخابات آمریکا به یکباره افت کرد، در 
۱۰ ماهه امسال نسبت به سال قبل ۲3 درصد افزایش یافت. 
این یعنی ورود سرمایه به بازار مسکن. او افزود: حالا به دلیل 
بحث برجام و نزدیک شدن به انتخابات ریاست جمهوری، 
مقداری خریدوفروش مسکن کاهش یافته و ممکن است تا 
اردیبهشت و خرداد این روند حاکم باشد، اما پایدار نیست. 
معتقدم در سال آینده در هر چهار شاخص معاملات، قیمت، 
ساخت وساز و سرمایه گذاری در بخش مسکن با افزایش 
مواجه می شویم. برنامه های ما برای حوزه مسکن اشتباه بوده 
و هنوز هم مشکل را رفع نکرده ایم.5۰ سال مساله مسکن را 
کوچک شمرده ایم و با تحلیل های کوتاه مدت خواستیم آن را 
حل کنیم. این کارشناس اقتصاد مسکن با بیان اینکه آثاری 
از رکود بازار یا افت قیمت خانه برای سال آینده نمی بینم، 
گفت: علت اینکه فعلا بخش مسکن وارد رکود شده کاملا 
مشخص است. مسکن در حال حاضر سعی می کند در یک 
فضای باثبات حرکت کند؛ زیرا معمولا تاثیرات روانی خیلی 
در این حوزه تاثیر می گذارد و هم اکنون تحت تاثیر مسائل 
سیاسی قرار دارد. از طرف دیگر غالب تولیدکنندگان مسکن، 
خرد هستند و تحلیل بلندمدت ندارند؛ چرا که بخش مسکن 
در ایران یک ساختار متشکل نیست و هیچ گاه دولت ها 
خرده سازندگان را در یک تشکیلات بزرگ قرار نداده اند. در 
واقع بسترهای ایجاد ساختار در بخش مسکن فراهم نیست و 
به همین دلیل دائما شاهد مقاطع رونق و رکود در این حوزه 
هستیم. ستاریان خاطرنشان کرد: بعضی وقت ها که قیمت ها 
جهش می کند، برخی مسئولان در مصاحبه های خود 
صحبت هایی را مطرح، با این تصور که دارند به بخش مسکن 
کمک می کنند. مثلا می گویند فعلا خانه نخرید تا ارزان شود 
اما با این صحبت به تولید مسکن هم ضربه وارد می کنند؛ 
زیرا تولیدکنندگان خرد تحلیل خاصی از اقتصاد مسکن 
ندارند. می خواهند زود سرمایه را بیاورند ۱۰ تا ۲۰ تا واحد 
احداث کنند و بروند. جالب است که در مقطع رکود قیمت ها 
بالا می رود؛ زیرا در دوره ای که رکود معاملاتی بوده، تولید 

مسکن خوابیده است. 
  سازندگان را منسجم کنیم

او با بیان اینکه دولت ها در ایران همیشه جدا از بخش 
خصوصی بوده اند،گفت: دولت برنامه ریزی خود را دارد و 
اقتصاد مسکن و ساختمان رها شده است؛ در حالی که نیمی 
از نقدینگی کشور در بخش ساختمان است و جمعیت انبوهی 
در این حوزه کار می کنند. درواقع ما در کشور دو اقتصاد بزرگ 
داریم که یکی نفت و دیگری ساختمان است. هرکس در هر 
شغلی به طور مستقیم یا غیرمستقیم به صنعت ساختمان 
مربوط است. این کارشناس اقتصاد مسکن، سرمایه گذاران 
در ایران را به گنجشکی تشبیه کرد که با پرتاب یک سنگ پر 
می زند اما در کشورهای توسعه یافته به دلیل وجود ساختار و 
برنامه ریزی بلندمدت معمولا اهداف بزرگتری دنبال می شود. 
به همین دلیل بازارهای اقتصادی از جمله مسکن مثل 
کشور ما متلاطم نیست. ستاریان با بیان این ادعا که بعضی 
دست اندرکاران و مسئولان مرتبط با بخش مسکن مطالعه 
عمیقی ندارند، گفت: بخش دولتی ما اساسا اطلاعاتی از 
حوزه بخش مسکن ندارد. یکبار در جهت حمایت از خریدار 
حرف هایی می زنند و حدود 95درصد تولیدکنندگان را 
سرکوب می کنند. بعد برای جبران مافات، حمایت های 
تشویقی می گذارند، یکدفعه قیمت ها بالا می رود. طی 5۰ 
سال گذشته از قبل انقلاب هیچ کالایی به اندازه مسکن 
افزایش قیمت نداشته است. طلا و ارز یک دهم مسکن با 
افزایش قیمت مواجه شدند. هر مسئولی می آید یک ایده 
می دهد، معاونش هم یک طرح جلویش می گذارد. بعد 
می بینیم که بعد از هشت سال مشکل مسکن دست نخورده 
باقی مانده است. سال ۱35۸ با معضل مسکن مواجه بودیم و 
هنوز هم هستیم. در بخش های علمی، اقتصادی و تکنولوژی 
پیشرفت داشتیم اما مشکلات بخش مسکن لاینحل باقی 
مانده است. او تصریح کرد: به جای آنکه متقاضیان را از مافیای 
مسکن بترسانیم سازندگان را در یک ساختار تشکیلاتی، 
منسجم کنیم و برنامه بلندمدت بریزیم. در حال حاضر 
تولیدکننده ای که ۲۰ واحد می سازد، وقتی شما حرف از 
رکود می زنید سرمایه اش را بیرون می برد. بعد که شما وعده 
یا احساس رونق و توسعه می دهید با حرص و ولع وارد بازار 
مسکن می شود. این چرخه دائم ادامه یافته و کسی به آن 
توجه نمی کند. این کارشناس بازار مسکن درباره پیش بینی 
از وضعیت این بازار در سال آینده گفت: به عنوان کسی که 
بخش مسکن را در ۴۰ سال گذشته مطالعه کرده می گویم 
رکود و رونق در یکماه تاثیری در بخش مسکن نخواهد داشت. 
ما برای سال ۱۴۰۰ رونق اقتصادی را در ایران و به طور کلی 
شرق جهان پیش بینی می کنیم. البته منظور توسعه آرمانی 
نیست، بلکه توسعه نسبت به سال های قبل است. اگر این 
اتفاق بیفتد قطعا مسکن با رونق تولید، افزایش معاملات و 
رشد قیمت مواجه می شود.ستاریان در بیان راهکار مشکلات 
بازار مسکن گفت: در کشورهای توسعه یافته شرکت های 
بزرگ ساختمانی در یک تشکیلات منسجم تمام فرآیند تولید 
تا عرضه را بر عهده دارند و از ابزارهای مالی مثل بانک و بورس 
استفاده می کنند. حتی زیرساخت های شهری و فضاهای 
خدماتی توسط این شرکت ها ایجاد می شود. دولت هم با 

ابزارهای مالیاتی جلوی احتکار مسکن را می گیرد.

چرا بازار روغن متلاطم است؟ هر چند که طبق اعلام وزارت صنعت، معدن 
و تجارت وضعیت بازار روغن عادی است، اما 
در میانه صحبت های مسئولان این بخش به 
افزایش قیمت جهانی روغن، احتکار خانگی 
و برخی مشکلات مربوط به واردات، به عنوان 
دلایل نابسامانی در بازار این محصول اشاره 
شده است. به گزارش ایسنا، عباس قبادی در 
گفت وگوی ویژه خبری با اشاره به اینکه ۷۰ 
تا ۸۰ درصد روغن خام کشور وارداتی است، 
اظهارکرد: قیمت روغن پالم از ۶۰۰ یورو به 9۰۰ 
یورو در تن افزایش داشته است، همچنین روغن 
آفتابگردان از ۷۰۰ یورو به ۱3۰۰ یورو رسیده 
است. او با اشاره به اینکه مصرف ماهانه روغن در 
کشور ۱5۰ هزار تن است و از آذرماه امسال ۱۷۰ 
تا ۱۸۰ تن روغن خام در ماه به کارخانه ها تحویل 
داده شده، گفت: همه عوامل دست به دست 
هم داد تا فشار به ذخایر روغن بیشتر شود. 
اکنون وضعیت روغن در کشور خوب و ذخیره 
قابل قبول است. کارخانجات سه شیفته در حال 
فعالیت هستند. اما  روغن کالایی خاص است 
و تولید آن مسائل خاص خود را دارد. بنابراین  

رسیدن به وضعیت عادی نیاز به زمان دارد.
 واردات دانه های روغنی سقف ندارد 
قبادی تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی به واردات 
دانه های روغنی را از جمله موارد اولویت دار 
عنوان کرد و افزود: اما واردات دانه های روغنی 
با مشکلاتی هم روبه روست، زیرا اگر واردکننده 
دانه های روغنی بازاری برای کالایش نداشته 
باشد؛ نگهداری دانه های روغنی در مخازن 
و انبارها با فساد و خرابی همراه می شوند. 
او ادامه داد: ما هم موافق اعمال ارز ۴۲۰۰ 

تومانی نیستیم، اما حذف آن تبعاتی دارد 
که توضیح آن در برنامه گفت وگوی ویژه 
خبری نمی گنجد. قبادی با اشاره به تخصیص 
نزدیک به یک میلیارد دلار به دانه های 
روغنی، گفت: حدود همین میزان هم به 
روغن خام اختصاص داده شد. به طورکلی با 
توجه به ایجاد فضای روانی در دو ماهه اخیر و 
پیش آمدن انتظارات تورمی در کشور، تفکراتی 
ایجاد شد که شاید در ماه های پایانی سال، ارز 
وارداتی روغن از ۴۲۰۰ تومانی به ارز نیمایی 
تبدیل شود، این تفکر سبب شد که مراجعه 
مردم به فروشگاه ها بیشتر شود. او با بیان 
اینکه در ماه های آبان و آذر مشکلات موجود 
در خصوص روغن کاهش یافت، اظهارکرد: در 

ماه های دی و بهمن به سبب ذخیره سازی و 
اندوختن روغن جامد توسط صنعتی کاران، 
کمی با هجمه این صنف به فروشگاه ها و مراکز 
فروش مواجه شدیم که البته این مشکل هم 
رفته رفته حل شد. در حال حاضر با افزایش 
نرخ روغن در سراسر جهان، کمی فشار بر روی 
ما ایجاد شد، اما این فشارها بازهم نتوانست 
مشکلی در تأمین روغن مورد نیاز و واردات 
آن به کشور ایجاد کند. این اظهارات در حالی 
مطرح می شود  که اخیرا مشاهدات میدانی 
نشان می دهد در برخی از محله های شهر تهران 
در بعضی از فروشگاه های زنجیره ای خرید 
روغن جامد با ارائه کارت ملی میسر است؛ 
یعنی به هر کارت ملی تنها یک روغن جامد 

فروخته می شود. از اواخر شهریور امسال 
عرضه روغن جامد در بازار کم شد و کمتر از 
یکماه بعد نیز این مشکل برای روغن مایع 
ایجاد شد. مشکلات ایجاد شده در حدی بود 
که براساس گزارش های رسیده از تهران و 
برخی شهرستا ن ها یا به طورکل روغن در 
فروشگاه ها و مغازه ها نبود، یا با قیمت های 
بالاتر به بهانه کمیاب شدن فروخته می شد، 
یا خرید روغن منوط به خرید اقلام دیگر بود 
یا اینکه پس از ایستادن در صف به هر نفر تنها 
یک روغن فروخته می شد. اگر چه چندی بعد 
وضعیت عرضه روغن مایع در فروشگاه های 
زنجیره ای و بعد از آن در خرده فروشی ها بهتر 
شد و بازار به ثبات نسبی رسید اما گزارش ها 
نشان می دهد که هنوز برخی استان ها در 
تامین روغن مایع مصرفی خانوار با مشکلاتی 
مواجه هستند و کمبود عرضه روغن جامد نیز 
همچنان خودنمایی می کند و شهروندان را با 

چالش های بسیاری مواجه کرده است.
 چرا واردات گوشت کاهش یافت؟

معاون بازرگانی داخلی وزارت صمت با 
بیان اینکه سال گذشته حدود ۷۰۰ تا۸۰۰ 
میلیون دلار گوشت قرمز وارد کشور شد، 
گفت: امسال واردات گوشت قرمز به زیر ۱۶۰ 
میلیون دلار رسیده است زیرا ارز مربوط به 
گوشت  نیمایی شد. وقتی ارز ۴۲۰۰ تومانی 
برداشته می شود اتفاقات دیگری هم به دنبال 
دارد. به همین خاطر است که باید تمام جوانب 
امر را ببینیم و همه مسائل پیرامون ارز ۴۲۰۰ 
تومانی را بسنجیم در آخر مجلس است که به 

ما می گوید چه کار کنیم.

از طرفی مقامات کشورمان نیز سعی دارند با ترغیب آمریکا 
برای لغو تحریم ها زمینه مذاکرات پایاپای را فراهم کنند که 
همین موضوع واکنش هایی را در بازار اقتصادی و مالی داخلی 
داشته است که نمونه بارز آن کاهش نرخ دلار در بازار آزاد است 
که اثر مستقیم در سایر بازارهای اقتصادی و مالی کشور دارد. با 
کاهش تنش بین ایران و آمریکا و احتمال بازگشت آمریکا به برجام 
موج های مثبتی به بازارهای مالی و اقتصادی ایران و جهان مخابره 
شده است؛ پیام هایی که باعث شده تا شرکت های بزرگ که پیش 
از این در ایران فعالیت داشته و همچنین کارهای مشترک را با تجار 
ایرانی انجام داده بودند؛ بیشتر به بازار ایران توجه کنند. در همین 
راستا هم برگزاری جلسات و رایزنی اقتصادی نیز ادامه دارد. کاهش 
فشارهای اقتصادی و همچنین افزایش صادرات، می تواند افزایش 
منابع ارزی کشور را در پی داشته باشد که همین موضوع به تبع 
نرخ ارز در بازار داخلی کاهش خواهد داد. نرخ ارز در اقتصاد ایران 
پرمعناست به این دلیل که همه بازارهای مالی و اقتصادی از خودرو 
گرفته تا مسکن و کالاهای اساسی و مواداولیه همگی به نوسانات 
نرخ ارز وابسته هستند، از طرفی با کاهش نوسان نرخ ارز و تثبیت 

این نرخ و ثبات در اقتصاد ایران بیشتر خواهد شد و رشد ثبات به 
شرکت های خارجی این اطمینان را می دهد که می توانند در بازار 

ایران سرمایه گذاری کنند.
 اقدامی برای حرکت رو به جلو

پیش بینی ها این است که با سازشی که بین ایران و آمریکا 
در چهارچوب برجام شکل خواهد گرفت و خیلی از کارشناسان 
معتقدند که در ماه های آینده احتمال انجام مذاکرات در این 
چهارچوب وجود دارد؛ حجم فشار تحریم ها هم کاسته خواهد شد؛ 
البته همچنان موانعی هم در داخل و هم در خارج از کشور بر سر 
راه ایجاد این توافق وجود دارد، موانع و شروطی که طرف آمریکایی 
برای برگشت به برجام دارد باعث شده تا برخی موانع همچنان 
غیرقابل برداشتن دیده شوند. البته در داخل هم کسانی هستند که 
علاقه ای برای برقراری ارتباط با آمریکا و کاهش فشارهای تحریم 
در قالب برجام ندارند چراکه این افراد همگی کاسبان تحریم اند. با 
همه این موانع امکان کاهش فشارهای تحریم براساس پیش بینی 
کارشناسان سیاسی و اقتصادی وجود دارد و همین موضوع و 
خوشبینی ای که در مورد آینده برجام شکل گرفته و همچنین 

اصرار اروپا و پافشاری کشورهای 5 به اضافه »یک« بر مواضع خود 
برای احیای برجام؛ این اطمینان و خوشبینی را تقویت کرده است 
که در آینده توافقی حاصل شود که به نفع همه طرفین قرارداد 
خواهد بود. این موضوع از همین حالا باعث شده تا مشتریان ورود 
به بازار ایران صف بکشند و منتظر اخبار مثبت برای آغاز مذاکرات 

باشند.
 تشکیل جلسه  اقتصادی و بارقه امید 

با افزایش تحرکات دیپلماتیک درباره برجام و احتمال رفع 
تحریم های یکجانبه آمریکا علیه ایران، شرکت های اروپایی در 
چهارچوب نشستی با فعالان حوزه اقتصادی ایران تشکیل جلسه 
داده تا زمینه بازگشت به بازار ایران را بررسی کنند. در این نشست 
که به صورت مجازی و به همت اتاق های مشترک بازرگانی انگلیس 
و ایران، وزارت تجارت بین الملل انگلیس و سفارت جمهوری 
اسلامی ایران در لندن برگزار شد بالغ بر ۱۴۰ نماینده از شرکت های 
بزرگ در زمینه بهداشت، نفت و گاز، انرژی های تجدیدپذیر، 
موسسات مالی و همچنین شرکت های متوسط و کوچک شرکت 
داشتند تا درباره راهکارهای توسعه روابط تجاری بحث  و تبادل نظر 
کنند. »لرد نورمن لامونت«، فرستاده ویژه نخست وزیر انگلیس در 
امورتجاری ایران، که ریاست اتاق بازرگانی انگلیس و ایران را نیز بر 
عهده دارد درباره ماحصل نشست یادشده توضیحاتی را به »ایرنا« 
در لندن ارائه داد و گفت که یک خوش بینی محتاطانه ای در بین 
شرکت های اروپایی برای از سرگیری روابط تجاری با ایران در حال 
شکل گیری است که به آینده تحولات سیاسی و برجام بستگی دارد. 
او اظهارکرد: »تجارت با ایران در اروپا قانونی است، اما سه مشکل 
روابط بانکی، تحریم های آمریکا و تاثیرات روانی آن، موانع اصلی 
توسعه همکاری های تجاری اروپا و ایران به شمار می روند.« او ابراز 
امیدواری کرد: »از سرگیری مذاکرات آمریکا و ایران بتواند به رفع 
تحریم های ضدایرانی و از سرگیری روابط اقتصادی منجر شود.« 
او تاثیر سیگنال های کاخ سفید درباره لغو تحریم ها و بازگشت به 
برجام را در حضور پرشمار شرکت کنندگان این نشست دانست 
و با اشاره به ریزش اعضای اتاق بازرگانی انگلیس و ایران در دو 
سال اخیر براثر سیاست های خصمانه دولت ترامپ، افزود: »افراد 
بسیاری در این نشست شرکت داشتند که عضو اتاق نبودند، اما به 
توسعه روابط تجاری فی مابین علاقه مند بودند.« همین اظهارات 
نشان می دهد که ایران بازاری با ظرفیت بالا دارد که اگر بتواند به 
ثبات سیاسی و اقتصادی برسد می تواند سرمایه گذاران زیادی را 
جذب کند که این اتفاق به رشد اقتصادی و همچنین توسعه کشور 

منجر شود.

در پي کاهش تنش ها کمپاني ها براي آمدن به ایران تمایل نشان دادند

سيگنال های مثبت جهانی
  قدرت های اقتصادی در راه ایران                            تنها صف مشتریانی که ضرر ندارد!

آرمان ملی- محمد سیاح: اثرات تحرکات و تحولات سیاسی جهان به ویژه درباره آمریکا و ایران به وضوح در عرصه بین المللی قابل ملاحظه است، نرمش های دولت جدید آمریکا و همچنین 
مواضع مقامات کشورمان برای مذاکره با آمریکا در چهارچوب برجام، سیگنال های مثبتی به بازارهای اقتصادی داخلی و خارجی یعنی صاحبان تجارت و کالا مخابره کرده است. با افزایش 
احتمال مذاکره بین ایران و آمریکا در چهارچوب »برنامه جامع اقدام مشترک« یا همان »برجام« بسیاری از کشورهای اروپایی که پیش از خروج آمریکا از برجام و افزایش فشارها با ایران 
تعاملات اقتصادی دوجانبه و چندجانبه داشتند، بازهم برای حضور در ایران ابراز علاقه کرده اند. همین موضوع باعث شد تا شرکت های اروپایی در چهارچوب نشستی با فعالان حوزه اقتصادی 
ایران تشکیل جلسه بدهند و زمینه بازگشت به بازار ایران را بررسی کنند. شکل گیری هرچند آرام فضای گفت وگو باعث شده تا شرکت های بزرگ و برندهای نام آشنای جهان برای راهی شدن 
به بازار مستعد و پراز مشتری ایران ترغیب شوند. البته تغییر لحن آمریکا و به ویژه رئیس  جمهوری جدید آمریکا یعنی »جو بایدن« درباره ایران توانسته تا حدی تنش ها را حتی اگر ظاهری 

هم باشد، کاهش دهد و همین اتفاق آثار مثبتی در ترسیم نقش ایران در جهان داشته است. 

طبق تحلیل نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران از 
وضعیت یک هفته اخیر، به رغم افزایش حدودا ۱۶ دلاری 
هر اونس جهانی، به سبب کاهش نرخ ارز در داخل، هفته ای 
کاهشی برای قیمت سکه و طلا رقم خورد؛ البته قیمت ها در 
اواسط هفته پایین ترین نرخ های ثبت شده در پایان هفته 
بود و این در حالی است که برخلاف انتظارها برای افزایش 
تقاضا، رکود معناداری در بازار دیده شد. محمد کشتی آرای 
در گفت وگو با ایسنا، اظهارکرد:  قیمت های طلا در یک هفته 
اخیر افزایش قیمت داشته است اما از سوی دیگر قیمت ارز 
در اواخر هفته به نسبت به ابتدای هفته با کاهش روبه رو شده 
است. در هفته ای که گذشت، قیمت ها و اوضاع اقتصادی 
بیشتر در وضعیت بیم و امید اخبار سیاسی بود؛ این اخبار 

بیشتر تحت تاثیر زمان محدودیت بازدید آژانس اتمی در 
کشور )5 اسفند(، ارز را تحت تاثیر قرار داد و در مجموع نیز 
نرخ ارز در کشور، کاهشی بود که در نتیجه سیاست مثبت 
ایران است؛ بنابراین به طورکلی در قیمت ها به نسبت ابتدای 
هفته، کاهش داشته ایم. نایب رئیس دوم اتحادیه طلا و جواهر 
تهران ادامه داد: علاوه براین، اتفاقی دیگر که طی یک هفته 
اخیر شاهد بودیم، بازار با رکودی معناداری همراه شده بود. 
با توجه به کاهش قیمت ها و وجود مناسبت  مذهبی در این 
هفته، به نظر می رسید که رونق بازار بیشتر باشد، اما بازار در 
رکود قرار گرفت. قیمت ها سیر نزولی داشت اما دادوستدها 
به شدت کاهش پیدا کرد و کاهش قیمت ها در قطعات سکه 
نیز نشان دهنده همین کاهش تقاضاست و این در حالی است 

که در ایام پایانی سال نیز به سر می بریم اما به نظر می رسد 
که مردم منتظر کاهش بیشتر نرخ ارز و تاثیر این کاهش بر 
ارزان ترشدن قیمت سکه و طلا در بازارهای داخلی هستند. 

  بازار نقره داغ است 
او خاطرنشان کرد: باتوجه به اینکه قیمت طلا طی یکسال 
اخیر افزایش قابل توجهی داشته و این رشد طلا، بازار نقره را را 
بسیار گرم تر کرده است، بسیاری از تحلیل گران بازار فلزات و 
فعالان این حوزه پیش بینی می کنند که در آینده ای نزدیک، 
نقره باتوجه به درخواست ها و تقاضای بالایی که وجود دارد، 
افزایش قیمت شدیدی پیدا کند. طی یک هفته اخیر نیز 
قیمت نقره افزایش قابل توجهی داشت و در حال حاضر هفت 

دلار و ۷9 سنت، قیمت دارد.

اثر رشد اونس جهانی خنثی شد

هفته کاهشی بازار طلا و سکه


